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 تعليمات النشر في مجلة )سر من رأى(

 
، فتخطو وخ رجه  من العراقالعلمية المحكمة بإسههم ا الح حن    )سررر مر ر(  ترحب مجلة  

بهم ومعمم خطوات واثقة نحو مسههههتقحر مفههههرق  ا نواةا افحي  ، وفيم   ضوا طعا نههههواب  ال فههههر  

 فيه : 

  الأسس الفنية والتنظيمية    

 وستقحر المجلة الححوث العلمية  ا مج لات العلوا الانس نية ك فة. ❖

 التحرير الححوث علميًّ  مع خبراء مفمود لمم  ❖
ُ
 ب لكف  ة العلمية  ا اختص صمم الدقيق.تقوّا هيئة

 ترفا المجلة نفر الححوث التي لا تط بق منهج الححث العلمي المعروف. ❖

مو . ❖   لزا الح حث ب لأخذ بم   رد من ملحوظ ت حول بحنه، من خلال م   حدده افخبراء المقوِّّ

مً  إلى مجلة أخرى، ولم   فر س بقً ، وعلى  لاأ ❖  الح حث أ   تعمد خطيًّ  بذلك.  كو  الححث مقدَّ

واسههههههههم الح حث،  والاختصهههههههه   الدقيق للححث،  نبت على الصههههههههفحة الأولى م   ضوا: لعنوا  الححث،   ❖

، ورقم هههه تفههههه، ورقم أورليههههد، وكلمهههه ت مفتهههه حيههههه،  ولقحههههه العلمي، ومكهههه   عملههههه، ووريهههده ا لك رونا

(، و ا حه لهة وجود أل ر من به حهث تهذلر أسهههههههههههههمه  هم  جميع ههذه الحيه نه ت به لل ت   العرويهة والانكل   هة

 وعن وينهم، لتسمير عملية الاتص ل بهم.

  طحع   ❖
ً
(  200ل زيد عن  ألاللححث  ا صههههههههههفحة مسههههههههههتقلة، وو لل ت   العروية وا نكل   ة، على    ملخصهههههههههه 

 .كلمة

لل فهههههههههههههر العلمي  ا التوثيق، ويجب على الح حث اتح ا قواعد الاقتح     APAالمجلة أسهههههههههههههلو    عتمدو ❖

 وتوثيق المص در وأخلاقي ت الححث العلمي وفق هذا النظ ا.

تدو  مراجع الححث على صههههههههفحة منفصههههههههلة أو صههههههههفح ت مرتحة حسههههههههب الأصههههههههول المعتمد  حسههههههههب   ❖

 ال رتيب الت لا:

(. دار ال فههههههههر. مك   ال فههههههههر  T3لنية المؤلف، اسههههههههمه. لسههههههههنة ال فههههههههر(. عنوا  الكت  . رقم الطحعة ل

 (.https://www.apa.orgلمزيد من المعلوم ت ل (.APAلالمد نة(. انظر لموارد وث ئق نظ ا 

ترجمهههة جميع المصهههههههههههههههه در ف ر ا نجل   هههة لبمههه   ا نلهههك العرويهههة( إلى الل هههة ا نجل   هههة، مع الاحتفههه     ❖

 ب لق ئمة مكتووة بل ة الححث.

أم  المصهههههههههه در    ،إنا ك نت المصهههههههههه در العروية لم  ترجمة معتمد  من الل ة ا نجل   ة، فيجب اعتم ده  ❖

 صهههههههههههههوتيه   تهه (، تتم ترجملسههههههههههههه   العر ليس لهدههه  ترجمهة معتمهد  لل هة ا نجل   هة لمنهر:   تيال
ً
، أي أ   

 (.Lisan Alearabالمصدر مكتو  بحروف إنجل   ة ل



 

 د 

(، حيث  تم رفا نفههههههههههههر  Turnitinتطحق المجلة نظ ا فحص السههههههههههههرقة الأدبية ب سههههههههههههتخداا برن م  ل ❖

 الأبح ث التي تزيد فيه  نسحة الانتح ل عن المعدل المقحول دوليً .

 .علميةلا يعد قحول ال فر ملزم  للمجلة ب فر الححث العلمي نمن الاعداد إلا م   ليق طسمعته  ال ❖

ل ❖ العراق  داخر  للح حن   من  الححث  (  20ل  ه تج وز عدد صفح ت  ( د ن ر، على ألا100,000رسوا 

صفحة بم  فيه  الحي ن ت، وافخرائ ، والمصورات، وإنا زاد الححث على نلك  تحمر الح حث دفع محلغ  

 . ( د ن ر عن كر صفحة إن فية5000ل

 ( وووجه واحد.A4 طحع الححث على الآلة افح سحة، وعلى ورق حجم ل ❖

للححث المكتو   ،  (Simplified Arabicل، بخ   (Microsoft Wordل  ووواسطة برن م  طحع الححث   ❖

العروية وخ  ل ب لل ة ا نجل   ة،  Times New Romanب لل ة  لم    (  14ل  بحجم( للححث المكتو  

 .للعن وين الرئيسية والفرعية( 16لالححث، و

إنا كهه   الححههث  حتوي على   هه ت قر نيههة،  كو  نم  الآ هه ت وفق برنهه م  ملاهههههههههههههحف المههد نههة ولا  تم   ❖

 .نفر الححث خلاف نلك

م    رفق قر  ل ❖  الملاحح.( مع الححث  CDطعد الأخذ بملحوظ ت المقوِّّ

  قسم الححث على مقدمة وعن وين من سحة تدل عليه، لت ني عن ق ئمة المحتوي ت. ❖

 لا تلزا المجلة بإع د  الححث إلى ص ححه، إنا اع رض على نفره افخبراء، ويُكتفى ب لاعتذار. ❖

 منهج الححث العلمي والتوثيق من سم ت المجلة المحكمة. ❖

 وعنو  المراسلات ب سم لرئيس التحرير( او مد ر التحرير. ❖
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 الاشتراك في المجلة

 

 

تدفع المؤسههههههههههههسهههههههههههه ت افحكومية وافج مع ت ومرالز الححث بدل ا هههههههههههه را          

( د نه ر داخهر القطر للعهدد الواحهد وتخه رهب سهههههههههههههكرته ريهة  25000قهدره ل

 المجلة على العنوا  المدرج  ا أدن ه ل رض الا  را  أو التح دل.
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 العددكلمة 

 

الحمد لله الذي تفرد بالأزلية والقدم، وشّرف العلم فأقسم بالقلم، ومنَّ علينا من واسع  

الفضل بين أهل فضله وجوده، حتى كانت مجلتُنا منبراً لنشر المعارف والِحكم، ووسيلةً لتداول  

 العلم وأرباب الفكر. 

ها هو عددٌ جديد من مجلتنا يطلُّ على قرّائه، حاملًا بين صفحاته ذخائر من البحوث  

والجغرافيا،   والتاريخ،  واللغات،  الشرعية،  العلوم  فروع  شتى  تتناول  التي  والدراسات 

العلماء   لتطلعات  يستجيب  رصين،  علمي  قالب  في  الإنسانية،  العلوم  وسائر  والفلسفة، 

 مشارق الأرض ومغاربها.   والأساتذة وطلبة العلم في

  وأجود  البحوث  أرقى  بانتقاء  الأصيل،  نهجها  في  –  قراؤها  عهدها   كما  –وتمضي المجلة  

  وسط  العقول  يهدي  ونوراً   المكتبات،  حدائق  في  تتفتح  زهرةً   إصدار  كل  في  لتكون  الدراسات،

 . المقصد ونُبل الفكر رصانة تعكس ومرآةً  والغفلة، الجهل ظلمات

وقد تولّّ تقويم هذه البحوث وتقييمها نخبةٌ من أهل العلم المبّرزين، الذين لا تُذكر  

الجهود إلا وكان لهم فيها سهمٌ مشكور، وسعيٌ مشهود، فجزاهم الله خير الجزاء، وبارك في  

 علمهم وأوقاتهم. 

القدير أن يديم علينا نعمة هذا   العلي  العطاء، ويجعل عملنا خالصاً لوجهه  نسأل الله 

 الكريم، في خدمة العلم وأهله، إنه سميعٌ مجيب الدعاء.

 الدكتور الأستاذ

 علاوي خلف السامرائي صباح

 رئيس التحرير
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Publishing instructions in the journal of 
 

 

 

 

 

The scientific journal (Surra man Ra’a) welcomes the contribution of 

researchers inside and outside the country. It takes them with confident 

steps towards a bright future in the aspects of life, and here are some of the 

requirements for publishing: 

 

❖ The journal receives scientific research in all fields of human sciences. 

❖ The editorial board evaluates the examined science with experts who 

have been certified objectively to draw objective judgments and 

comments that elevate publishing acceptance.  

❖ The journal refuses to publish research papers that do not match the 

worldwide known scientific research methods. 

❖ The researcher is obligated to take into account any notes and comment 

received about his/her research, through what is determined by the 

evaluating experts. 

❖ The research must not have been submitted to another journal, nor 

previously published. As a matter of guarantee, the researcher must 

undertake in writing to do so. 

❖ The following shall be recorded on the first page: (the title of the 

research, the precise specialty of the research, the researcher’s full 

name, scientific title, affiliation of work, email, phone number, ORCID 

number, and keywords, all of these data must be provided in both 

Arabic and English). In case there are more than one researcher their 

names and addresses must be listed to facilitate the process of contact. 

❖ An abstract for the research is printed on a separate page, in both Arabic 

and English, provided that it does not exceed (200) words. 

❖ The journal adopts the APA method for scientific publishing in 

documentation, and the researcher must follow the rules of citation, 

documentation of sources, and ethics of scientific research in 

accordance with this system. 
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❖ Research references must be recorded on a separate page or pages 

arranged according to the approved principles, according to the 

following order: 

Author's last name, author's name. (Year of Publication). The title of 

the book. Edition number (Ed3). Publishing House. Place of publication 

(city). See APA Documentation Resources. For more information 

).https://www.apa.org( 

❖ Translate all non-English sources (including Arabic) into English, 

keeping the list written in the language of the research. 

❖ In case the Arabic sources have a certified translation from the English 

language, it must be approved. As for the sources that do not have a 

certified translation into the English language (such as:  لسان العرب), note 

that such books are translated phonetically, meaning that the source is 

written in English letters (Lisan Al-arab). 

❖ The journal applies a plagiarism checking system using the Turnitin 

program. Thus, any research -in which the plagiarism rate exceeds the 

internationally accepted rate- is rejected for publication. 

❖ Acceptance for publication does not oblige the journal to publish the 

scientific research within issues except what is befitting its scientific 

reputation. 

❖ Research fees for researchers from inside Iraq are (100,000) IQD, 

provided that the number of the pages should not exceed (20) pages, 

including data, maps, and illustrations. If this happens, the researcher(s) 

must pay an amount of (5,000) dinars for each additional page. 

❖ The research is printed on the calculator, on A4 size paper, and on one 

side. 

❖ The research should be printed using (Microsoft Word) program, in 

(Simplified Arabic) font for research written in Arabic, and (Times New 

Roman) font for research written in English, in size (14) for the research 

body, and (16) for the main and sub-headings. 

❖ After taking into account the evaluators’ notes, a CD is attached to the 

corrected research according to the experts' comments. 

❖ The research is divided into an introduction and appropriate headings 

that indicate it, to replace the list of contents. 

❖ The journal is not obligated to return the research to its owner if the 

experts object and reject to its publication. A written apology is 

sufficient. 

❖ The scientific research approach and documentation are among the 

features of the peer-reviewed journal. 

https://www.apa.org/
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❖ Correspondence should be addressed in the name of (editor-in-chief) or 

managing editor. 

❖ If the research contains Qur’anic verses, the pattern of the verses will 

be according to the Madinah Qur’an program, and the research will not 

be published otherwise. 

❖ Correspondence is made through the following means: 

 

 

 

 

Republic of Iraq - Samarra - College of Education - PO Box 165 

Editor in Chief: Prof. Dr. Sabah Allawi khalf 
 

E-mail: srmraj@uosamarra.edu.iq 
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To subscribe to the journal 
 

For governmental institutions, universities, and research centers, 

they should  pay a subscription fee of (25,000) Iraqi dinars in Iraq for 

each  number. They should contact the journal's secretariat at the address 

listed below for the purpose of subscription or exchange. 
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In the name of Allah the Most Merciful and Compassionate 

Issue address 

All praise is due to Allah alone—He who is uniquely eternal and 

pre-existent, who exalted knowledge by swearing by the pen, and who, out 

of His boundless grace and generosity, has honored us with the opportunity 

to contribute to the advancement of scholarship and the dissemination of 

wisdom. Through His favor, this journal has emerged as a platform for the 

circulation of intellectual merit among scholars and thought leaders. 

It is with great pleasure that we present to our esteemed readership 

a new issue of our journal, comprising a distinguished selection of peer-

reviewed articles and scholarly studies. These contributions span a wide 

array of disciplines, including Islamic jurisprudence and theology, 

linguistics, history, geography, philosophy, and the broader fields of the 

humanities. Each article is presented within a rigorous academic 

framework, designed to meet the evolving expectations of scholars, 

researchers, and students across the world . 

True to the vision that has long guided its editorial mission, the 

journal remains committed to the highest standards of academic 

excellence. Every issue aspires to be a meaningful addition to academic 

libraries, a beacon for critical thought amidst the shadows of ignorance and 

neglect, and a testament to the intellectual integrity and noble aspirations 

of the academic community . 

The articles published herein have undergone thorough evaluation 

by a select group of eminent scholars whose expertise and dedication to 

academic rigor have greatly enriched the review process. We extend to 

them our deepest gratitude and appreciation for their invaluable 

contributions . 

We pray to Allah, the Almighty, to continue to bestow His blessings 

upon this endeavor, and to render our efforts sincere and solely for His 

sake, in the service of knowledge and its seekers. Indeed, He is All-Hearing 

and Ever Responsive. 
 
 

  

Prof. Dr. Sabah Allawi khalf 

Editor in Chief 
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